

目 錄

2024 年第 4 期(總第 96 期)

1998 年 4 月創刊

• 名家專論 •

明末清初中西文化交流的遺產:新名詞視角的考察 黃興濤 (5)

• 港澳研究 •

主持人語 劉澤生 (25)

澳門學術發展與價值共同體的形成 吳志良 (26)

國際大都市視角下的澳門經濟多元演進
——回歸二十五週年的實踐與啟示 劉成昆 (40)

• 藝術與科技專題 •

主持人語 盧文超 (53)

科技與藝術互動的順勢、逆勢及其超越
——虛擬藝術史的三種書寫範式 楊光影 馬 睿 (54)

從人類世到負人類世:論斯蒂格勒如何在數字時代重思美學 夏開豐 (65)

人工智能藝術創作工具論 盧文超 (76)

• 中西文化 •

愛因斯坦的科學觀與宗教觀探幽 張志剛 (85)

偉烈亞力《中國文獻解題》所載基督教中文文獻來源考述 李 真 (94)

論王重民域外漢籍編目的探索與實踐
——以《伯希和 A 藏 B 藏目錄》為中心 劉 蕊 (105)

• 總編視角 •

主持人語 劉澤生 (115)

試論學術期刊的有為和無為

——兼評新世紀學術期刊改革的得與失 原祖傑 (116)

學術期刊、學術評價與學術共同體的良好互生 張桃洲 (129)

• 文學研究 •

舊詩歌哭曙光兀降

——兼論古今“詩史”類型 夏中義 (140)

新時期初的“現代文學”形象

——以《新文學史料》創刊號為例 吳 艷 (151)

上海租界與“二次革命”新探 徐 濤 (165)

通往現代史學之路:顧頡剛與今文經學關係研究的百年反思 范靜靜 (177)

央地關係視域下全面抗戰時期國立中學發展路徑述論 張 晶 (189)

本期英文內容提要 (200)

《澳門理工學報》(人文社會科學版)2024 年總目錄 (205)

徵稿啟事 (208)

JOURNAL OF MACAO POLYTECHNIC UNIVERSITY

Vol. 27, No. 4 (Serial No. 96), 2024

CONTENTS

-
- The Legacy of the Sino-Western Cultural Exchanges in the Late Ming and Early Qing Period: A Study through the Perspective of New Terms. Huang Xingtao (005)
- Academic Development in Macao and the Formation of a Community of Values. Wu Zhiliang (026)
- Macao's Economic Diversification Evolution from the View of an International Metropolis—Practice and Insight 25 Years Since the Return. Liu Chengkun (040)
- The Pros and Cons of Technology-Art Interaction and Its Transcendence: Three Writing Paradigms of Virtual Art History. Yang Guangying & Ma Rui (054)
- From the Anthropocene to the Neganthropocene: How Stiegler Reconsiders Aesthetics in the Digital Age. Xia Kaifeng (065)
- Artificial Intelligence as The Art Creation Tool. Lu Wenchao (076)
- Exploring Albert Einstein's Views on Science and Religion. Zhang Zhigang (085)
- A Study of the Sources of Christian Chinese Literature in Alexander Wylie's *Notes on Chinese Literature* Li Zhen (094)
- On Wang Zhongmin's Exploration and Practice on the Compilation Method of Overseas Chinese Bibliographies; Focusing on *the Catalogue of Collections of Pelliot A and B* Liu Rui (105)
- The Role of Academic Journal Activism; an Evaluation of Journal Reforms in the New Century Yuan Zujie (116)
- The Positive Synergy of Academic Journals, Evaluation and Community. Zhang Taozhou (129)
- The Lament of Traditional Poetry as Dawn Breaks Suddenly: A Discussion on the Genres of "Poetry as History" in Ancient and Modern Times. Xia Zhongyi (140)
- The Image of "Modern Literature" at the Beginning of the New Era; Taking the First Issue of *New Literary and Historical Materials* as an Example. Wu Yan (151)
- Foreign Authorities in Shanghai and the "Second Revolution". Xu Tao (165)
- The Road to Modern Historiography: A Century-long Reflection on the Relationship between Gu Jiegang and the New Text Study of Confucian Classics. Fan Jingjing (177)
- Research on the National Middle School During the Comprehensive War against Japanese Aggression from the Perspective of Central Local Relations. Zhang Jing (189)
-

本期基本參數: ISSN 0874-1824 * 1998 * q * A4 * 208 * zh * P * MOP50 * 1350 * 16 * 2024-10

本期英文編輯: Áine Ní Bhroin (譚小果)

本期執行編輯: 陳志雄